

ပထမအကြိမ် ပြည်ထောင်စုငြိမ်းချမ်းရေးညီလာခံ
လုံခြုံရေးကဏ္ဍနှင့် ပတ်သက်သည့် သဘောထားတင်ပြမှုများအား စုစည်းထားချက်
(နိုင်ငံတော်ကာကွယ်ရေးနှင့် လုံခြုံရေးဆိုင်ရာ အခြေခံသင့်သည့်မှုများ)
၂၀၁၆ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီလ (၁၄-၁၅) ရက်၊ MICC-2၊ နေပြည်တော်

(၁) အစိုးရ အစုအဖွဲ့၏ တင်ပြချက်

မျှော်မြင်ချက် (Vision)

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော် အေးချမ်းသာယာပြီး ခေတ်မီဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်သော စည်းကမ်းပြည့်ဝသည့် ဒီမိုကရေစီနိုင်ငံတော်သစ်ဖြစ်ပေါ်ရေးသည် အမျိုးသား ရေးရည်မှန်းချက် ဖြစ်ပါသည်။

ဤသို့ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရန် နိုင်ငံတော်တည်ငြိမ်မှုနှင့် တရားဥပဒေစိုးမိုးမှု ဖြစ်ထွန်းစေရေး အတွက် အုပ်ချုပ်ရေးအာဏာသက်ရောက်မှုရှိရေးသည် အမျိုးသားလုံခြုံရေး ရည်မှန်းချက် ဖြစ်ပါသည်။

ထိုသို့ဖြစ်စေရန်အတွက် နိုင်ငံတော်လုံခြုံရေး၊ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေး၊ ရပ်ရွာအေးချမ်းသာယာရေးနှင့် ပြည်သူ့အကျိုးပြုဆောင်ရွက်ရေး ရည်မှန်းချက်များထားရှိပါသည်။

နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံတည်ငြိမ်မှုမရှိပါက စီးပွားရေး၊ လူမှုရေး၊ လုံခြုံရေး အဖက်ဖက်မှ ယုတ်လျော့လာသည့်အပြင် အခြားနိုင်ငံများ၏ အထင်အမြင်သေးမှု၊ စော်ကားမှု၊ စွက်ဖက်မှုများကိုခံရကာ အချုပ်အခြာ အာဏာထိပါးခံရပြီး၊ အမျိုးသားရေး လုံခြုံရေးစည်းကျိုးပေါက်ကာ နိုင်ငံတော်၏ အမျိုးသား အကျိုးစီးပွား ဖော်ဆောင်နိုင်သည့် စွမ်းရည် တစ်နည်းအားဖြင့် နိုင်ငံစွမ်းအားသည်လည်း ကျဆင်း ယုတ်လျော့လာပါမည်။

မျက်မှောက်ခေတ် နိုင်ငံတကာအခြေအနေတွင် ကမ္ဘာ့နိုင်ငံများ၌ ပြည်ပကျူးကျော်မှု အန္တရာယ်ထက် ပြည်တွင်းရေးရာပြဿနာများကသာ လုံခြုံရေးကို ပိုမိုထိပါးခြိမ်းခြောက်လာနိုင်ပါသည်။ ပြည်တွင်းနိုင်ငံရေးမတည်ငြိမ်မှု၊ ဆင်းရဲတွင်းနက်မှု၊ အလုပ်လက်မဲ့ ပြဿနာများ၊ မူးယစ်ဆေးဝါး၊ လူကုန်ကူးမှု၊ လူမှောင်ခိုကူးမှုနှင့် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်များသည် နိုင်ငံတော်လုံခြုံရေးကို အဓိကခြိမ်းခြောက်နေပါသည်။

တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများသည် ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်အင်အား တောင့်တင်းခိုင်မာစေရန်အတွက် အစိုးရ၊ လွှတ်တော်များနှင့် တိုင်းရင်းသား ပြည်သူများ အားလုံးနှင့် တစ်စိတ်တစ်ဝမ်းတည်း ပူးပေါင်းလာရန် ဆောင်ရွက်သွားသင့်သည်။

မျှော်လင့်ချက် (Expectation)

နိုင်ငံတော်လုံခြုံရေးအတွက် လူသားလုံခြုံရေးဗဟိုပြုသည့် နယ်ပယ် (၇)ရပ် (Human Security) ဖြစ်သော စီးပွားရေးလုံခြုံမှု၊ စားနပ်ရိက္ခာလုံခြုံမှု၊ ကျန်းမာရေးလုံခြုံမှု၊ ပတ်ဝန်းကျင်လုံခြုံမှု၊ လူပုဂ္ဂိုလ်လုံခြုံမှု၊ အဖွဲ့အစည်းဆိုင်ရာလုံခြုံမှု၊ နိုင်ငံရေးလုံခြုံမှု မှသည် အမျိုးသားအကျိုးစီးပွား လုံခြုံမှုအထိ အမျိုးသားလုံခြုံရေးဆိုင်ရာ ရည်မှန်းချက်များချမှတ်ပြီး ဘက်စုံကဏ္ဍစုံမှ ဖြည့်ဆည်းတည်ဆောက် စီမံဆောင်ရွက်သွားရမည် ဖြစ်ပါသည်။

နိုင်ငံတော်ကာကွယ်ရေးနှင့် လုံခြုံရေးဆိုင်ရာ အခြေခံသင့်သည့် မူများအား ဆွေးနွေး ဖော်ထုတ်ရန် အခြေခံသင့်သည့်မှုများ

(က) ကာကွယ်ရေးဆိုင်ရာ ဖွဲ့စည်းမှုနှင့် လုပ်ငန်းစဉ်ဆိုင်ရာ အခြေခံမူများ။ နိုင်ငံတော်ရှိ တိုင်းဒေသကြီးများ၊ ပြည်နယ်များ၊ ပြည်ထောင်စုနယ်မြေများ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရစီရင်စုများ စသည့် နိုင်ငံတော်၏ နယ်မြေအပိုင်းအခြား ဟူသမျှသည် နိုင်ငံတော်မှ မည်သည့် အခါမျှ ခွဲမထွက်ရ။

တပ်မတော်သည် အင်အားတောင့်တင်းပြီး စွမ်းရည်ထက်မြက်သော ခေတ်မှီသည့် တစ်ခုတည်းသော ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်ဖြစ်သည်။ တပ်မတော်သည် နိုင်ငံတော်ကာကွယ်ရေးအတွက် အဓိကအကျဆုံး လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့ဖြစ်ပြီး၊ ပြည်တွင်း၊ ပြည်ပအန္တရာယ်များမှ ကာကွယ်ရေးအတွက် ဦးဆောင်ရမည်။

ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်သည် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများအားလုံးဖြင့် ပါဝင်ဖွဲ့စည်း သော တပ်မတော်လည်းဖြစ်သည်။ မိမိနိုင်ငံသည် ကမ္ဘာ့နိုင်ငံများအားလုံး၏ တပ်မတော်များကဲ့သို့ တစ်ခုတည်းသော ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်ကို Standard Army ဖြစ်အောင် တည်ဆောက်ရမည်။ နိုင်ငံတော်အတွင်းရှိ လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းအားလုံးသည် တပ်မတော်၏ ကွပ်ကဲမှု အောက်တွင်ရှိရမည်။ တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်သည် လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့ အားလုံး၏ အကြီးအကဲဖြစ်သည်။

တပ်မတော်သည် နိုင်ငံတော်လုံခြုံရေးနှင့် ကာကွယ်ရေးတွင် ပြည်သူတစ်ရပ်လုံး ပါဝင်ရေးအတွက် စီမံဆောင်ရွက်ခွင့်ရှိသည်။ တပ်မတော်ဦးဆောင်မှုဖြင့် ပြည်သူ့စစ်မဟာဗျူဟာကို ဖော်ဆောင်ရမည်။

နိုင်ငံတော်အတွင်း လူမျိုးရေးနှင့် ဘာသာရေးမတူကွဲပြား၊ အစွဲအလမ်းများကြောင့် ခွဲထွက်လိုမှုနှင့် ပဋိပက္ခများမဖြစ်အောင် ကာကွယ်ရေး၊ လုံခြုံရေးအမြင်များဖြင့် ထိန်းသိမ်းဆောင်ရွက်ရမည်။ ဘာသာရေး၊ လူမျိုးရေးအစွန်းရောက်သမားများ၏ အကြမ်းဖက်တိုက်ခိုက်မှုများကို တမျိုးသားလုံး စောင့်ကြည့်ကာကွယ်သွားရမည်။

နယ်စပ်ဖြတ်ကျော်ဂိုဏ်းဖွဲ့ ပြစ်မှုကျူးလွန်မှုများနှင့် တရားမဝင်လူကုန်ကူးမှုနှင့် လူမှောင်ခိုကူးမှု၊ မူးယစ်ဆေးဝါးရောင်းဝယ်မှု၊ လက်နက်ခဲယမ်းမှောင်ခိုမှုနှင့် ငွေကြေးခဝါချမှုများကို တားဆီး ရမည်။ သတင်းအချက်အလက်နည်းပညာ တဟုန်ထိုးတိုးတက်လာမှုကြောင့် မီဒီယာ အမျိုးမျိုးကို လက်နက်အဖြစ် အသုံးပြုလာမှုများအား တားဆီးထိန်းချုပ်နိုင်ရမည်။

ထာဝရငြိမ်းချမ်းရေး သဘောတူညီချက်ရပြီးလျှင် ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်တွင် တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့များ ပူးပေါင်းတာဝန်ထမ်းလိုပါက လုပ်ထုံး လုပ်နည်းနှင့် အညီ ဆောင်ရွက်ပေးမည်။

နိုင်ငံသားတိုင်းသည် ဥပဒေပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်အညီ စစ်ပညာသင်ကြားရန်နှင့် နိုင်ငံတော်ကာကွယ်ရေးအတွက် စစ်မှုထမ်းရန် တာဝန်ရှိသည်။

ပြည်သူ့စစ်တပ်ဖွဲ့ဝင်များအား အသက်အပိုင်းအခြားအလိုက် တပ်မတော်သားများ အဖြစ် လုပ်ထုံးလုပ်နည်းနှင့်အညီ တာဝန်ထမ်းဆောင်စေသင့်ပါသည်။

နိုင်ငံတော်နှင့်နိုင်ငံသားများအတွက် ဘေးအန္တရာယ်များ ကျရောက်လာပါက လိုအပ်ချိန်တွင် တပ်မတော်မှ ပူးပေါင်းတာဝန်ယူဆောင်ရွက်ပေးရမည်။

နိုင်ငံတော်အတွင်း အရေးပေါ်အခြေအနေကျရောက်လာပါက ဥပဒေနှင့်အညီ အေးချမ်း တည်ငြိမ်မှုရရှိရေး တပ်မတော်က တာဝန်ယူဆောင်ရွက်ရမည်။

(ခ) လုံခြုံရေးဆိုင်ရာ ဖွဲ့စည်းမှုနှင့် လုပ်ငန်းစဉ်ဆိုင်ရာ အခြေခံမူများ တည်ရှိပြီး အဖွဲ့အစည်းများမှာ မြန်မာနိုင်ငံရဲတပ်ဖွဲ့၊ လူဝင်မှုကြီးကြပ်ရေး၊ အကောက်ခွန်ဦးစီးဌာန စသော ဥပဒေထိန်းသိမ်းရေးအဖွဲ့များ ဖြစ်သည်။ တည်ဆဲဥပဒေများကို ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပါ ပြဌာန်းချက်များနှင့်အညီ ဖြစ်စေရေးအတွက် ဆောင်ရွက်သွားရမည်။ လုံခြုံရေးဆိုင်ရာကိစ္စရပ်များကို ဆောင်ရွက်ရာတွင် ဒေသဆိုင်ရာ လိုအပ်ချက်များနှင့်အညီ ဆောင်ရွက်ရမည်။ တည်ငြိမ်မှုနှင့် ဖွံ့ဖြိုးမှုရှိရန် တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးအတွက် အုပ်ချုပ်ရေးအာဏာ သက်ရောက်မှုရှိစေရန် ခိုင်မာကောင်းမွန်သော အုပ်ချုပ်မှုစနစ်ကို တည်ဆောက်ရမည်။ နိုင်ငံတော်ကာကွယ်ရေးနှင့် လုံခြုံရေးတာဝန်ထမ်းဆောင်ရာတွင် လူမျိုးရေး၊ ဘာသာရေးဆိုင်ရာ ခွဲခြားမှုမရှိဘဲ တန်းတူရည်တူအခွင့်အရေး ရရှိစေရေးအတွက် အလေးထားဆောင်ရွက် သွားသင့်ပါသည်။ စီးပွားရေးနှင့် လူမှုရေးနယ်ပယ်များတွင် တိုင်းတစ်ပါး လူမျိုးခြားများ ဥပဒေမဲ့ စိမ့်ဝင် ထိုးဖောက် ဝင်ရောက်လာမှုများကို ကြိုတင်ကာကွယ် ဖော်ထုတ်တားဆီးရမည်။ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးအဖွဲ့အစည်းများအား နိုင်ငံတကာ စံချိန်စံညွှန်းနှင့်အညီ Standard Law Enforcement ဖြစ်စေရေးအတွက် တိုးမြှင့်ဖွဲ့စည်း ဆောင်ရွက် သွားသင့်ပါသည်။

(၂) လွှတ်တော်အစုအဖွဲ့၏ တင်ပြချက် -
ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် - ဦးအောင်ဆန်း (အမျိုးသားဒီမိုကရေစီပါတီ)
 ၁။ နိုင်ငံတော်ကာကွယ်ရေးနှင့် လုံခြုံရေးဆိုသည်မှာ လက်တွေ့ကျကျ၊ သဘာဝကျကျ တတ်သိသူများနှင့် သေသေချာချာ နက်နက်နဲနဲလုပ်ရမည်ဖြစ်သည်။
 ၂။ တပ်မတော်အင်အားကြီးစေရန် နည်းပညာ (IT) နှင့် လက်နက်အင်အား လိုအပ်ပါသည်။
 ၃။ တပ်မတော်နှင့်ရဲတပ်ဖွဲ့သည် တိုင်းပြည်လုံခြုံရေးနှင့်ကာကွယ်ရေးမှာ အဓိကကျ ပါသည်။
 ၄။ အမျိုးသားနှင့်ပြည်ထောင်စုအဖွဲ့နှင့်ပတ်သက်ပြီး “ထောက်လှမ်းရေးအဖွဲ့” လိုအပ် ပါသည်။
 ၅။ လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့များပေါင်းစည်းသွားလျှင် တိုင်းရင်းသားချစ်ကြည်ရေးကျောင်း တည်ဆောက်မည်။

စစ်ကိုင်းတိုင်းဒေသကြီး အမှတ် (၁၂) အမျိုးသားလွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် - ဦးမြတ်ကို
 ၆။ နိုင်ငံတော်ကာကွယ်ရေးဖွဲ့စည်းရာတွင် တိုင်းရင်းသားအားလုံးပါဝင်သော တစ်ခုတည်းသော တပ်မတော်အဖြစ် ဖွဲ့စည်းရန်။
 ၇။ လက်မှတ်မထိုးသေးသည့် အဖွဲ့များဖြင့်လည်း အဆက်မပြတ် ဆွေးနွေးနေရန် လိုအပ်ပြီး အဆင့်လိုက် အကောင်အထည်ဖော်ရန်လိုအပ်သည်။

ဦးခွန်လိန် (ချင်းတိုးတက်ရေးပါတီ) -
 ၈။ နိုင်ငံတော်လုံခြုံရေးနှင့် ကာကွယ်ရေးဟာ အဓိကဖြစ်ပြီး တစ်ခုတည်းသော ပြည်ထောင်စုတပ်မတော် လိုအပ်သည်။

၉။ ပြည်ထောင်စုစိတ်ဓါတ်ဖြင့် လုပ်ဆောင်ရန်နှင့် DDR/SSR ဖော်ဆောင်ရာတွင် တောင်အာဖရိကနိုင်ငံကဲ့သို့ အချိန်ယူပြီးဆက်လက် ဆွေးနွေးကြမည်ဆိုလျှင် အားလုံးအတွက်အဖြေကိုရရှိမည်။

ဦးတင်စိုး (ဧရာဝတီတိုင်းဒေသကြီး လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်) -

- ၁၀။ စီးပွားရေး၊ စစ်ရေးနှင့် နည်းပညာပါဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်လာသည့် ကမ္ဘာ့အင်အားကြီး နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံဖြစ်လာသည့် တရုတ်၏စိတ်ဝင်စားမှု မြင့်မားလာမှု။
- ၁၁။ သယံဇာတပေါကြွယ်ဝမှုကို မိမိတို့ထိထိရောက်ရောက်မသုံးနိုင်ပါက နည်းပညာ၊ လူ့စွမ်းအား အရင်းအနှီးမြင့်မားသော အင်အားကြီးသူတို့ မက်မောစရာဖြစ်နေမှု။
- ၁၂။ နိုင်ငံတော်တွင် ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်တစ်ရပ်သာရှိသင့်သည်။
- ၁၃။ လက်ရှိတပ်မတော်တွင် တိုင်းရင်းသားများအားလုံး ပါဝင်နိုင်ရေး စီမံဆောင်ရွက် သင့်သည်။

ရခိုင်ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် - ဦးသာညွန့် -

- ၁၄။ လုံခြုံရေးနှင့်ပတ်သက်ပြီး အာဏာခွဲဝေမှုကို ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်နှင့် ပြည်နယ်အစိုးရအား အတိုင်းအတာတစ်ခု ပေးထားသင့်သည်။
- (၃) တပ်မတော်အစုအဖွဲ့၏ တင်ပြချက်

အမျိုးသားအကျိုးစီးပွား (National Interest)

၁။ အမျိုးသားအကျိုးစီးပွား (National Interest) ဆိုသည်မှာ နိုင်ငံတော်၏ လိုအပ်ချက်၊ နိုင်ငံတော်အတွင်းမှီတင်းနေထိုင်ကြသော နိုင်ငံသားတို့၏ လိုအပ်ချက်ပင်ဖြစ်သည်။

အမျိုးသားရေးမူဝါဒ (National Policy)

၂။ ဒို့တာဝန်အရေးသုံးပါးသည် အမျိုးသားရေးမူဝါဒဖြစ်သည်။

အမျိုးသားရေးရည်မှန်းချက်များ (National Goals)

၃။ အမျိုးသားရေးရည်မှန်းချက်မှာ အေးချမ်းသာယာပြီး ခေတ်မီဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်သည့် စည်းကမ်းပြည့်ဝသော ဒီမိုကရေစီနိုင်ငံတည်ဆောက်ရေးပင်ဖြစ်ပါသည်။

နိုင်ငံတော်၏ အမျိုးသားကာကွယ်ရေးမူဝါဒ

၄။ မြန်မာ့တပ်မတော်သည် အမျိုးသားရေးမူဝါဒဖြစ်သော ဒို့တာဝန်အရေး (၃)ပါးကို အစဉ် ဦးထိပ်ထား၍ နိုင်ငံတော်လုံခြုံရေးနှင့် ကာကွယ်ရေးတာဝန်ကို အမြဲတစေ ထမ်းဆောင်လျက်ရှိပါသည်။ မြန်မာနိုင်ငံကာကွယ်ရေးနှင့် ပတ်သက်၍ ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော် ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေ ၂၀၀၈ ခုနှစ်၊ အခန်း(၁) နိုင်ငံတော်အခြေခံမူများ ပုဒ်မ ၂၀၊ ပုဒ်မ ၄၂ နှင့် အခန်း(၇) တပ်မတော်ကဏ္ဍ ပုဒ်မ ၃၃၇၊ ၃၃၈၊ ၃၃၉၊ ၃၄၀၊ ၃၄၁ ဖြင့် အတိအလင်း ပြဋ္ဌာန်းထားရှိပါသည်။

၅။ အမျိုးသားကာကွယ်ရေးမူဝါဒကို အောက်ပါအတိုင်း ချမှတ်ထားပါသည်-

(က) ပြည်ထောင်စုမပြိုကွဲရေး၊ တိုင်းရင်းသားစည်းလုံးညီညွတ်မှုမပြိုကွဲရေးနှင့် အချုပ်အခြာ အာဏာတည်တံ့ခိုင်မြဲရေးဟူသော ဒို့တာဝန်အရေး (၃)ပါးကို ထိပါးနှောင့်ယှက်မည့် အန္တရာယ်မှ ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရန်။

(ခ) တပ်မတော်ကိုမဏ္ဍိုင်ပြု၍ တိုင်းရင်းသားပြည်သူများ၏ ပြည်တွင်း စွမ်းအားစုများအပေါ် အခြေတည်ကာ ပြည်သူ့စစ်မဟာဗျူဟာဖြင့် နိုင်ငံတော်ကာကွယ်ရေးတည်ဆောက်ရန်။

- (ဂ) အခြားနိုင်ငံများ၏ ပြည်တွင်းရေးများကို စွက်ဖက်ခြင်းမပြုသကဲ့သို့ ပြည်ပနိုင်ငံများ၏ ကျူးကျော်တိုက်ခိုက်မှု၊ ပြည်တွင်းရေးကို နည်းမျိုးစုံ၊ ပုံစံမျိုးစုံအသုံးပြု၍ ဝင်ရောက်စွက်ဖက်မှုတို့အား ရဲဝံ့ထိရောက်စွာ ကာကွယ်ရန်။
- (ဃ) ငြိမ်းချမ်းစွာအတူယှဉ်တွဲနေထိုင်ရေး မူကြီး (၅)ရပ်နှင့်အညီ အခြား နိုင်ငံများနှင့် ချစ်ကြည်ရင်းနှီးမှုကိုရှေးရှုသည့် ကာကွယ်ရေးစနစ် ကျင့်သုံးရန်။
- (င) အခြားနိုင်ငံများနှင့် စစ်ရေးမဟာမိတ်ဖွဲ့ခြင်း၊ နိုင်ငံတော်အတွင်း မည်သည့်နိုင်ငံကိုမျှ တပ်ချထားခြင်းကို ခွင့်မပြုရန်။
- (စ) သမားရိုးကျမဟုတ်သည့် လုံခြုံရေးဆိုင်ရာကိစ္စများ၊ အကြမ်းဖက်မှု ဆန့်ကျင်ရေးကိစ္စများတွင် နိုင်ငံတကာနှင့်ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရန်နှင့် နိုင်ငံ၏သဘာဝဘေးအန္တရာယ်များကို ကူညီဆောင်ရွက်ရန်။

နိုင်ငံတော်၏ လုံခြုံရေးမူဝါဒ

၆။ နိုင်ငံလုံခြုံရေးဆိုသည်မှာ “နိုင်ငံတစ်ခု၏ နိုင်ငံရေး၊ စစ်ရေး၊ စီးပွားရေး၊ လူမှုရေး၊ သိပ္ပံနှင့် နည်းပညာရေးရာ၊ သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်ရေးရာ၊ နိုင်ငံတကာ ဆက်ဆံရေးနှင့် သံတမန်ရေးရာ စသည့် ဘက်စုံကဏ္ဍရပ် (Multi - Dimensional Sector) များတွင် ပြည်ပမှလည်းကောင်း၊ ပြည်တွင်းမှလည်းကောင်း၊ ပြည်တွင်း/ပြည်ပမှ ဆက်သွယ်ခြယ်လှယ်၍ လည်းကောင်း ခြိမ်းခြောက် အန္တရာယ်ပြုနေမှုများမှ ကင်းဝေးစွာ ရှောင်ကွင်း၊ ဟန့်တား၊ ထိန်းချုပ်ဖြေရှင်း၍ နိုင်ငံတော်၏အမျိုးသား အကျိုးစီးပွားကို အလေးထားဖော်ဆောင်ပေးမည့် နိုင်ငံတော်အတွင်း မှီတင်းနေထိုင်ကြသော နိုင်ငံသားတိုင်း လိုက်နာဆောင်ရွက်ကြရမည့် နိုင်ငံတော်၏ မူဝါဒတစ်ရပ်ပင်ဖြစ်သည်” ဟုဆိုနိုင်ပါသည်။

တစ်ခုတည်းသောတပ်မတော်ထားရှိရေးမူဝါဒ

၇။ တပ်မတော်သည် လွတ်လပ်ရေးကြိုးပမ်းမှုသမိုင်းနှင့်အတူ မျိုးချစ်စိတ်ဓာတ်ကို အခြေခံပြီး ပြည်သူ့ကြားက ပေါက်ဖွားလာသည့် တစ်ခုတည်းသော ပြည်သူ့တပ်မတော်၊ တစ်နည်းအားဖြင့် ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်ပင် ဖြစ်ပါသည်။

၈။ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပုဒ်မ(၃၃၈)ပါ နိုင်ငံတော်အတွင်းရှိ လက်နက်ကိုင် အဖွဲ့အစည်းအားလုံးသည် တပ်မတော်၏ ကွပ်ကဲမှုအောက်တွင်ရှိသည်ဟု ပြဋ္ဌာန်းထားခြင်းသည် တစ်ခုတည်းသော တပ်မတော်ထားရှိရေးမူဝါဒပင် ဖြစ်ပါသည်။

နိုင်ငံရေးလမ်းပြမြေပုံ

၉။ မိမိတို့အနေဖြင့် ထာဝရငြိမ်းချမ်းရေးရရှိရန် NCA လက်မှတ်ရေးထိုးရုံဖြင့် မပြီးသေးဘဲ နိုင်ငံရေးလမ်းပြမြေပုံပါ ဆက်လက်ဆောင်ရွက်ရမည့် လုပ်ငန်းစဉ်များ ကျန်ရှိနေပါသည်။ တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့များနှင့် လုံခြုံရေးဆိုင်ရာ ပြန်လည်ပေါင်းစည်းခြင်း လုပ်ငန်းများဖြစ်သော (SSR/DDR) လုပ်ငန်းစဉ်များကို လမ်းပြမြေပုံပါအတိုင်း အမျိုးသားရေးအသွင်ဖြင့် ဆက်လက်အကောင် အထည်ဖော်ရမည် ဖြစ်ပါသည်။

လုံခြုံရေးကဏ္ဍပြုပြင်ပြောင်းလဲခြင်း (SSR) လုပ်ငန်းစဉ်များ

၁၀။ မြန်မာနိုင်ငံနှင့် SSR ။ နိုင်ငံတကာတွင် SSR ဖော်ဆောင်ခဲ့ရသည့် အကြောင်းရင်း ကို လေ့လာကြည့်ပါက အဆိုပါနိုင်ငံများတွင် လုံခြုံရေးဆိုင်ရာအရင်းအမြစ်များ နည်းပါးပြီး လုံခြုံရေးကဏ္ဍ အားနည်းသောကြောင့် နိုင်ငံနှင့်နိုင်ငံသားလုံခြုံရေးအား ထိရောက်စွာ ကာကွယ်မှုမပြုနိုင်ခြင်း၊ အုပ်ချုပ်သူအစိုးရအနေဖြင့်လည်း ကောင်းမွန်သော အုပ်ချုပ်မှုစနစ် (Good Governance) ဖော်ဆောင်နိုင်မှု မရှိခြင်းတို့ကြောင့် လုံခြုံရေးကဏ္ဍပြုပြင်ပြောင်းလဲခြင်း (Security Sector Reform - SSR) ကို ပြုလုပ်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ပါသည်။ မြန်မာနိုင်ငံအနေဖြင့် လုံခြုံရေးကဏ္ဍ ပြုပြင်ပြောင်းလဲခြင်း (SSR) ဖော်ဆောင်ရာတွင် တစ်နိုင်ငံလုံးအတိုင်းအတာဖြင့် ဆောင်ရွက်ရန် မလိုအပ်ဘဲ အချို့နယ်မြေများတွင်သာ လုံခြုံရေးကဏ္ဍ ပြုပြင်ပြောင်းလဲခြင်း (Localized SSR) ကို ဖော်ဆောင်သွားရမည် ဖြစ်ပါသည်။

DDR လုပ်ငန်းစဉ်များ

၁၁။ DDR လုပ်ငန်းစဉ်အား ပဋိပက္ခအလွန်တည်ငြိမ်အေးချမ်းရေးနှင့် ပြန်လည် ထူထောင်ရေး ဖော်ဆောင်ရာတွင် ဆက်လက်ဆောင်ရွက်ရပါမည်။ အုပ်ချုပ်သူ အစိုးရ (Government)၊ တပ်မတော် (Military)၊ လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများ (Armed Groups) တို့ ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ရသည်။

တပ်မတော်အား Standard Army အဖြစ် တည်ဆောက်ရေး

၁၂။ ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံသည် ခေတ်မီလက်နက်များ တပ်ဆင်ရန်လိုအပ်၍ လည်းကောင်း၊ ပထဝီအနေအထားအရ အရေးပါသည့်နေရာ၌ တည်ရှိနေ၍ လည်းကောင်း၊ မျက်မှောက်ခေတ် ခေတ်မီသိပ္ပံနှင့် နည်းပညာ၊ စစ်မှုရေးရာ အတတ်ပညာများ တိုးတက်ပြောင်းလဲလာ၍လည်းကောင်း၊ အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံများ၏ လူဦးရေနှင့် စစ်အင်အားအရလည်းကောင်း၊ မြန်မာ့တပ်မတော်အား အင်အား တောင့်တင်းပြီး စွမ်းရည်ထက်မြက်သော ခေတ်မီတပ်မတော် ဖြစ်လာစေရန် Standard Army အဖြစ်သို့ တည်ဆောက်သွားရမည် ဖြစ်ပါသည်။

ထပ်မံစဉ်းစားသင့်သည့် အချက်များ

၁၃။ အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံအချို့၏ လူဦးရေတိုးတက်မှုနှုန်း များပြားလွန်းသဖြင့် မိမိနိုင်ငံ အတွင်းသို့ တရားမဝင် ကျူးကျော်ဝင်ရောက်အခြေချနေထိုင်မှုများကို ကာကွယ် တားဆီးရေးဆောင်ရွက်ရမည်။

၁၄။ နိုင်ငံတော်ကာကွယ်ရေးနှင့် လုံခြုံရေးတွင် တစ်ခုတည်းသော တပ်မတော် ထားရှိရေးနှင့် ဦးဆောင်မှု ရယူဆောင်ရွက်ရပါမည်။

၁၅။ မြန်မာ့တပ်မတော်သည် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများအားလုံးဖြင့် ပါဝင်ဖွဲ့စည်း ထားသော တပ်မတော်ဖြစ်သည့်အားလျော်စွာ ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်ပင် ဖြစ်သည်။ တိုင်းရင်းသားများနှင့် ဖွဲ့စည်းထားသည့် တစ်ခုတည်းသော ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်ကို Standard Army ဖြစ်အောင် တည်ဆောက်ရမည်။

၁၆။ တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့များအနေဖြင့် တပ်မတော်၏ စစ်မှုထမ်းစည်းမျဉ်း ဥပဒေနှင့်အညီ တာဝန်ထမ်းဆောင်နိုင်ရေး တပ်မတော်က အမြဲကြိုဆို ဖိတ်ခေါ်လျက်ရှိပါသည်။

သုံးသပ်တင်ပြချက်

၁၇။ ပြည်ထောင်စုအတွင်းရှိ တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်/ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ အားလုံးသည် မည်သည့်အကြောင်းနှင့်မျှ ပြည်ထောင်စုမှခွဲထွက်ခြင်းမပြုရန် လိုအပ်ပါသည်။
၁၈။ လုံခြုံရေးကဏ္ဍပြန်လည်ပေါင်းစည်းခြင်း (SSR/DDR) လုပ်ငန်းစဉ်ကို အမြန် ပြီးပြတ်အောင် ဆောင်ရွက်ရန်နှင့် နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးပွဲနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေး ညီလာခံများကို (၃)နှစ်မှ (၅)နှစ်အတွင်း ပြီးပြတ်အောင် ဆောင်ရွက်သွားရန် လိုအပ်ကြောင်း သုံးသပ်တင်ပြအပ်ပါသည်။

(၄) တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် အစုအဖွဲ့၏ တင်ပြချက် ကာကွယ်ရေးနှင့် လုံခြုံရေးဆိုင်ရာအခြေခံမူများ

- ၁။ ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စု လုံခြုံရေးတပ်ဖွဲ့များသည် ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စု၏ လုံခြုံရေးနှင့် ပြည်သူလူထုကို ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရမည်။
- ၂။ ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စု လုံခြုံရေးတပ်ဖွဲ့များသည် ငြိမ်းချမ်းရေးကိုထိန်းသိမ်းရမည်။
- ၃။ ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စု လုံခြုံရေးတပ်ဖွဲ့များသည် ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စုဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေကို လေးစားလိုက်နာရမည်။
- ၄။ ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စု လုံခြုံရေးတပ်ဖွဲ့ဝင်များသည် မည်သည့်နိုင်ငံရေးပါတီ၏ ပါတီဝင်မျှ မဖြစ်စေရ။ မည်သည့်နိုင်ငံရေးပါတီ (သို့) လူပုဂ္ဂိုလ်တို့၏ ဩဇာခံမဖြစ်စေရ။
- ၅။ ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စု လုံခြုံရေးဆိုင်ရာ တပ်ဖွဲ့ဝင်များ ဖွဲ့စည်း တာဝန်ပေးအပ်မှု တွင် ဖက်ဒရယ် ပြည်ထောင်စုအဖွဲ့ဝင် ပြည်နယ်များအားလုံး၏ အချိုးကျ ကိုယ်စားပြုမှုရှိရမည်။
- ၆။ ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စု လုံခြုံရေးဆိုင်ရာတပ်ဖွဲ့ဝင်များအတွင်း လူမျိုး၊ ဘာသာ၊ အသားအရောင်၊ လိင်နှင့် လိင်သဘောထားခံယူမှုတို့အပေါ် အခြေခံ၍ ခွဲခြားဆက်ဆံခြင်းမရှိစေရ။
- ၇။ လုံခြုံရေးဆိုင်ရာ ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုများ လုပ်ဆောင်ရာတွင် နိုင်ငံရေး သဘောတူညီချက်များ အပေါ် အခြေခံရမည်။
- ၈။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများသည် လုံခြုံရေးဆိုင်ရာဆုံးဖြတ်ချက်များ ချမှတ်ရာတွင် ပါဝင်ရမည်။
- ၉။ ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စု လုံခြုံရေးတပ်ဖွဲ့များသည် အရပ်ဘက်ကွပ်ကဲမှုနှင့် အုပ်ချုပ်မှုအောက်တွင် ရှိရမည်။
- ၁၀။ လုံခြုံရေးဆိုင်ရာပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုများ ဆောင်ရွက်ရာတွင် ကာကွယ်ရေး (တပ်မတော်) ဆိုင်ရာ ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှု တစ်ခုတည်းသာ မဟုတ်ဘဲ ရဲတပ်ဖွဲ့နှင့် လူဝင်မှုကြီးကြပ်ရေးတို့ အပါအဝင် လုံခြုံရေးနှင့် သက်ဆိုင်သော ကဏ္ဍများ အားလုံးကို ပြုပြင်ပြောင်းလဲရမည်။

မှတ်ချက်။ ။ ပထမအကြိမ် ပြည်ထောင်စုငြိမ်းချမ်းရေးညီလာခံတွင် ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဇန်နဝါရီလ ၁၄ ရက်နေ့ မှ ၁၅ ရက်နေ့ အထိပြုလုပ်သော ကာကွယ်ရေးနှင့် လုံခြုံရေး ဆိုင်ရာမူဝါဒဆွေးနွေးပွဲတွင် မူပိုင်းဆိုင်ရာ အချက်အလက်များကိုသာ တင်ပြဆွေးနွေးရန် သတ်မှတ်ထားသောကြောင့် မိမိတို့ တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် အဖွဲ့အစည်းအစုအဖွဲ့မှ ကာကွယ်ရေးနှင့် လုံခြုံရေးဆိုင်ရာ “မူ” များကိုသာ တင်ပြဆွေးနွေးခဲ့ခြင်း ဖြစ်ပါသည်။

(၅) နိုင်ငံရေးပါတီများ အစုအဖွဲ့၏ တင်ပြချက်များ ဦးခင်မောင်ကြည် အတွင်းရေးမှူး၊ ညီညွတ်သော ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ

၁။ NCA လက်မှတ်ထိုးရန် ကျန်ရှိနေသေးသည့် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့များ အား ပြည်ထောင်စုတပ်မတော် ဖွဲ့စည်းနိုင်ရေး စည်းရုံးဆောင်ရွက်သင့်သည်။

၂။ ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်ဖွဲ့စည်းရာတွင် ကချင်ပြည်နယ်၊ ရှမ်းပြည်နယ် (အရှေ့ပိုင်း၊ အလယ်ပိုင်း၊ တောင်ပိုင်း၊ မြောက်ပိုင်း) ချင်းပြည်နယ်၊ မွန်ပြည်နယ်၊ ကရင်ပြည်နယ်၊ ကယားပြည်နယ်၊ ရခိုင်ပြည်နယ် နှင့် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ ဒေသများတွင် တပ်များဖွဲ့စည်း နေရာချသွားသင့်သည်။

၃။ ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်တွင် တိုင်းရင်းသားပေါင်းစုံလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းမှ စစ်သည်များ ကို ဖွဲ့စည်းနိုင်သည့် တပ်အင်အားကို သတ်မှတ်ရမည်။

၄။ တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းမှ စစ်သည်များအား တပ်တွင်းရာထူး/ အဆင့်များ သတ်မှတ်ရာတွင် မည်သည့်အဆင့်ထိသတ်မှတ်နိုင်ကြောင်းနှင့် ရပိုင်ခွင့်များ တန်းတူရေး တိကျစွာဖော်ပြရမည်။

၅။ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသအတွင်း တပ်မတော်တပ်ရင်းများ တို့ချဲ့ဖွင့်လှစ်ရမည်။

စောဒယ်နီယယ်

ဥက္ကဋ္ဌ၊ ကယားလူမျိုးစုပါတီ

၆။ ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်သည် လူမျိုးတစ်မျိုး၊လူအုပ်စု၊ ပါတီတစ်ခု၊ လူပုဂ္ဂိုလ် တစ်ဦး၏ သြဇာခံ မဖြစ်စေရ။ ပြည်ထောင်စု၏အကျိုးစီးပွားကိုသာ ကာကွယ် သင့်သည်။

၇။ ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်သည် အရပ်ဘက်ကွပ်ကဲမှုနှင့် အုပ်ချုပ်မှု အောက်တွင် ထားရှိသွားနိုင်ရန် ပြန်လည်သုံးသပ်သင့်သည်။

မန်းအောင်ပြည်စိုး

ဒုဥက္ကဋ္ဌ - ဖလုံ-စဝေါ် ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ

၈။ တိုင်းရင်းသားတပ်မတော်သားများ၏ ရာထူးသတ်မှတ်ချက်များနှင့် ပတ်သက်၍ တပြေးညီ သတ်မှတ်ရန်။

၉။ အရေးပေါ်ကာလသတ်မှတ်ခြင်း၊ စစ်ပြုခြင်း စစ်ပြေငြိမ်းခြင်းများနှင့် ပတ်သက်၍ ကာ/လုံ၏ တင်ပြချက် အပေါ် သမ္မတမှ မိမိဆန္ဒနှင့်အညီ အမိန့်ထုတ်ပြန်ရန်။

ဦးမင်းမင်းထွန်း

ဥက္ကဋ္ဌ - ပြည်သူ့အကျိုးပြုကျောင်းသားများဒီမိုကရေစီပါတီ

၁၀။ နိုင်ငံတော်ကာကွယ်ရေးအတွက် ခေတ်မီဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ပြီး အင်အားကြီးမားသော တိုင်းရင်းသားအားလုံး ပါဝင်သည့် တပ်မတော်တစ်ရပ်ရှိ သင့်ပြီးလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့ အစည်းများအားလုံးသည် တပ်မတော်ရဲ့ ကွပ်ကဲမှုအောက်မှာရှိရမည်။ (၂၀၀၈ ဖွဲ့/ဥပဒေ အခန်း(၇) ပုဒ်မ ၃၃၈ အရ)

၁၁။ မြန်မာနိုင်ငံနှင့် နယ်နမိတ်ဆက်စပ်လျက်ရှိသော ပြည်ပနိုင်ငံများရဲ့ အနေအထား အရ နယ်စပ်ကာကွယ်ရေးအတွက် ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်မှ တိုက်ရိုက်တာဝန်ယူရမည်။

၁၂။ ပြည်တွင်းလုံခြုံရေးအတွက် ပြည်ထဲရေးဝန်ကြီးဌာနလက်အောက်ရှိရဲတပ်ဖွဲ့မှ တာဝန်ယူဆောင် ရွက်ရမည်။ ရဲတပ်ဖွဲ့ဖြင့် မလုံလောက်ပါက တပ်မတော်က တာဝန်ယူဆောင်ရွက်ရပါမည်။

Daw Angela Thaug

ဗဟိုအလုပ်အမှုဆောင်ကော်မတီဝင်၊ ကယန်းအမျိုးသားပါတီ

၁၃။ အမျိုးသမီးများကို အကြမ်းဖက်ခြင်းကိစ္စများတွင် တပ်မတော်မှ အပြစ်ကျူးလွန်သူများအနေဖြင့် ပစ်ဒဏ်ကျခံခြင်းအတွက် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပုဒ်မ ၃၁၉ အရ စစ်ဘက်ဆိုင်ရာ တရားရုံးများမှ စစ်ဆေးရမည်ဖြစ်သော်လည်း ပွင့်လင်းမြင်သာမှု ရှိစေရန်နှင့် ပြစ်ဒဏ်ချမှတ်ခြင်းမှ ကင်းလွတ်ခြင်းမရှိစေရန် စစ်ခုံရုံးမှ စစ်ဆေးခြင်းအပြင် အရပ်ဘက်ခုံရုံးမှလည်း စစ်ဆေးသင့်ပါသည်။

၁၄။ အမျိုးသမီးရဲမေဝန်ထမ်းများကို မြို့ငယ်များနှင့် ရွာများတွင် တိုးချဲ့ခန့်ထား သင့်သည်။

ဦးကျော်

ဒုဥက္ကဋ္ဌ၊ အမျိုးသားဒီမိုကရေစီပါတီ

၁၅။ နိုင်ငံတော်၏တည်နေရာအနေအထားအရ အင်အားတောင့်တင်းသော ခေတ်မီသည့် တပ်မတော်တစ်ရပ် မွေးထုတ်ပေးရမည်။

၁၆။ ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေးကို အပြည့်အဝဖော်ဆောင်နိုင်ရန် ကြိုးပမ်းနေရသလို ဒီမိုကရေစီစနစ်နှင့်အညီ သဟဇာတဖြစ်သော အခြေခံမူများ ချမှတ်ရမည်။

၁၇။ လုံခြုံရေးပြန်လည်ပေါင်းစည်းရာတွင် ဖွဲ့စည်းမည့်ပုံစံ၊ တာဝန်၊ ခံစားခွင့်များ အစရှိသည်တို့ကို ကြိုတင်ပြင်ဆင်ထားရမည်ဖြစ်သကဲ့သို့ တာဝန်ပေးရာ၌ တန်းတူ အခွင့်အရေးပေးရမည်။

၁၈။ နိုင်ငံတကာနှင့်ရင်ဘောင်တန်းနိုင်ရန်အတွက် နိုင်ငံတကာရဲတပ်ဖွဲ့ထိ အဆင့် မီအောင် ပြုစုပျိုးထောင် ပေးရမည်ဖြစ်သည်။

၁၉။ ဒေသတွင်းစစ်ရေး ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ခြင်း၊ သတင်းဖလှယ်ခြင်းများနှင့် ခေတ်မီသတင်းအချက်အလက် နည်းပညာများဖြင့် အသုံးပြုရမည်။

ခွန်ထွန်းရွှေ

တွဲဘက်အတွင်းရေးမှူး (၂) - ပအိုဝ်းအမျိုးသားအဖွဲ့ချုပ် ပါတီ

၂၀။ တိုင်းရင်းသားအားလုံးပါဝင်သော အနှောင်အဖွဲ့ကင်းသော ဖယ်ဒရယ် ပြည်ထောင်စုတပ်မတော် တည်ဆောက်ရမည်။

၂၁။ ဒေသဆိုင်ရာ မိဘပြည်သူများပါဝင်သော မိဘပြည်သူများ၏ လူမှုဘဝလုံခြုံရေးကို တာဝန်ယူနိုင်သော အဖွဲ့အစည်းတစ်ခုဖြစ်ရမည်။

ဦးအောင်သန်းတင့်

ဥက္ကဋ္ဌ - ဗမာပြည်သူ့ပါတီ

၂၂။ လုံခြုံရေးကဏ္ဍအနေနှင့် ဖက်ဒရယ်စနစ်ဖြစ်သဖြင့် စစ်မှန်သည့်ပြည်ထောင်စုစနစ် ဖြစ်သောကြောင့် နိုင်ငံတကာအဆင့်မီတဲ့ ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်တစ်ရပ် ရှိရမည်။

၂၃။ ပြည်တွင်းတရားဥပဒေစိုးမိုးပြီး လုံခြုံမှုရှိရန်အတွက် ပြည်သူ့ရဲကို ခေတ်မီပြီး နိုင်ငံတကာအဆင့်မီ ရဲတပ်ဖွဲ့ဖြစ်ရန် အထူးလိုအပ်သည်။

၂၄။ နိုင်ငံရေးပြဿနာသည် တိုင်းရင်းသားအရေးဖြစ်သောကြောင့် တိုင်းရင်းသားများ၏ အခွင့်အရေးကို တန်းတူညီမျှဖြစ်ရေးအတွက် မူချမှတ်သင့်သည်။

ပူ ကမ်လမ်ဆပ်

ဖိုမီးဒီမိုကရေစီ အဖွဲ့ချုပ်ပါတီ

၂၅။ ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်သည် ပြည်ပစစ်ကို ကာကွယ်ရန်ဖြစ်သည်။

၂၆။ နိုင်ငံတော် သမ္မတသည် စစ်သေနာပတိချုပ်ဖြစ်သင့်သည်။

၂၇။ စစ်ဦးစီးအဖွဲ့သည် ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်နှင့် ပြည်နယ်တပ်မတော်အားလုံး ပါဝင်သောအဖွဲ့ ဖြစ်သင့်သည်။ ယင်းအဖွဲ့မှ အလှည့်ကျစနစ်နှင့် စစ်ဦးစီးချုပ်အား ခန့်အပ်ရမည်။

၂၈။ လုံခြုံရေးတွင် ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်၊ ပြည်နယ်တပ်မတော်နှင့် ရဲတပ်ဖွဲ့များ ရှိရမည်။ ပြည်နယ်တပ်မတော်နှင့် ရဲတပ်ဖွဲ့များသည် ပြည်နယ်အစိုးရ၏ ကွပ်ကဲမှု အောက်တွင် ရှိရပါမည်။ မိမိတို့ဒေသတွင် အရေးပေါ်အခြေအနေဖြစ်ပေါ်လာလျှင် ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်၏အမိန့်ကို နာခံလိုက်နာရမည်။

ဦး မောင်စံအောင်

ဒု-ဥက္ကဋ္ဌ၊ မြို့အမျိုးသား ဒီမိုကရေစီပါတီ

၃၀။ ဒီမိုကရေစီဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စု ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအောက်မှာ နိုင်ငံသား တိုင်းစစ်မှုမထမ်းမနေရမှုနှင့် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးပေါင်းစုံ ပူးပေါင်းပါဝင်သော ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်တစ်ရပ်ရှိရမည်။

၃၁။ အရည်အချင်းပြည့်ဝတဲ့ ပြည်သူ့ရဲတပ်ဖွဲ့ဖြစ်စေရမည်။

၃၂။ လက်နက်မပါကျူးကျော်ဝင်ရောက်နေထိုင်ကြသည့် ပြည်ပတရားမဝင် နိုင်ငံသား များကို ကာကွယ်ရမည့် လူဝင်မှုကြီးကြပ်ရေးနှင့် ပြည်သူ့အင်အား ဦးစီးဌာန စသည်တို့ကို နည်းပညာ မြှင့်တင်ပေးရမည်။

တာလှဖေ

ဗဟိုကော်မတီအဖွဲ့ဝင် - တအာင်း(ပလောင်) အမျိုးသားပါတီ

၃၃။ NCA လက်မှတ်မထိုးရသေးသော တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်ဒေသများတွင် ထာဝရ ငြိမ်းချမ်းရေးမရမီစပ်ကြား JMC လွှမ်းခြုံနိုင်မှုမရှိသေးမီစပ်ကြား စစ်ရိန်လျော့ချရန်၊ စစ်ဘေးစစ်ဒဏ်သင့်ပြည်သူလူထုများအား ကူညီကယ်ဆယ် ပေးရန်ကိစ္စများကို မူတစ်ခုချမှတ်သွားရန်၊ ပြည်သူ့လူထုကို လက်နက်အားကိုး အနိုင်ကျင့် ဗိုလ်ကျ စိုးမိုးမှုမရှိစေရေးမူချမှတ်သွားရန်။

၃၄။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများအချင်းချင်း ချစ်ကြည်ရင်းနှီးမှုကို ပျက်ပြားစေခြင်းနှင့် ပဋိပက္ခ မုန်းတီးမှုကို ဖြစ်ပေါ်စေမည့် အတင်းအဓမ္မ တပ်သားစုဆောင်းခြင်း၊ စားနပ်ရိက္ခာကောက်ခံခြင်း၊ ငွေကြေးကောက်ခံခြင်းနှင့် ကြီးနိုင်ငယ်ညှင်းကိစ္စအထူးရှောင်ရှားရန်။

၃၅။ လုံခြုံရေးနှင့် ကာကွယ်ရေးအခန်းကဏ္ဍတွင် မူးယစ်ဆေးဝါးတိုက်ဖျက်နှိမ်နင်းရေး ကို အရှိန်အဟုန်မြှင့်ဆောင်ရွက်သွားရေးမူ ချမှတ်ပေးရန်။

(၆) တိုင်းရင်းသားကိုယ်စားလှယ် အစုအဖွဲ့၏ တင်ပြချက်

၁။ နိုင်ငံတော်လုံခြုံရေးနှင့်ပတ်သက်၍ -

(၁-၁) မြန်မာနိုင်ငံ၏ ဒေသတွင်း ပထဝီနိုင်ငံရေးနှင့် လုံခြုံရေးအရ ထူးခြားသည့် ဝိသေသကို အခြေခံ၍ ဒေသတွင်းလုံခြုံရေးကို မြှင့်တင်နိုင်သည့် နိုင်ငံတော် လုံခြုံရေးမူဝါဒ (National Security Policy) ကို ချမှတ်ရမည်။

- (၁-၂) ပြည်နယ်များတွင် ပြည်နယ်လုံခြုံရေးတပ်/ ပြည်နယ်စောင့်တပ်များကို ထားရှိရမည်။
- (၁-၃) ပြည်နယ်နယ်နိမိတ်များကို လက်ရှိတည်ဆဲနယ်နိမိတ်များအတိုင်း ဆက်လက်ထားရှိရမည်။
- (၁-၄) ပြည်သူ့စစ်အဖွဲ့အစည်းများကို လိုအပ်သလို စနစ်တကျ ဖွဲ့စည်းနိုင်သည်။

နိုင်ငံတော်လုံခြုံရေးဆိုင်ရာမူဝါဒ ချမှတ်ရာတွင် လက်နက်အင်အား/စစ်အင်အားဖြင့် ကာကွယ်စောင့်ရှောက်သည့် မဟာဗျူဟာမျိုးထက် ဒေသတွင်းတွင် ငြိမ်းချမ်းရေးကို ဖော်ဆောင်၍ သံတမန်နည်းဖြင့် လွှမ်းမိုးနိုင်သည့် နည်းလမ်းကိုလည်း ထည့်သွင်းစဉ်းစားရန် အကြံပြုအပ်ပါသည်။ စစ်ရေးကို အခြေမခံဘဲ နိုင်ငံကို ပြည်ပရန်မှကာကွယ်နိုင်ခဲ့သည့် တိုင်းပြည်များ၏ အတွေ့အကြုံများကို နမူနာယူ၍ မိမိတို့၏အမျိုးသားလုံခြုံရေးမူဝါဒကို ချမှတ်သင့်သည်။ မိမိတို့အနေနှင့် တရုတ်၊ အိန္ဒိယ စသည့် အိမ်နီးချင်းများနှင့် စစ်ရေးအင်အား ယှဉ်ပြိုင်နိုင်ရန် မလွယ်ကူပါ။ ထို့ကြောင့် ဒေသတွင်းငြိမ်းချမ်းရေးကိုရှေးရှုသည့် လုံခြုံရေးမူဝါဒမျိုး စဉ်းစားရန်နှင့် အရှေ့တောင်အာရှကိုသာမဟုတ်ဘဲ တောင်အာရှကိုပါ အာရုံစိုက်ရန်လိုအပ်ပါသည်။

၂။ ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်နှင့်ပတ်သက်၍

- (၂-၁) ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်သည် အစိုးရ၏ အုပ်ချုပ်မှုအောက်တွင်ရှိပြီး၊ ပြည်နယ်စောင့်တပ်ဖွဲ့များသည် ပြည်နယ်အစိုးရ၏ အုပ်ချုပ်မှုအောက်တွင် ရှိရမည်။
- (၂-၂) ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်သည် နိုင်ငံတော်လုံခြုံရေးနှင့် ပြည်ပရန် ကာကွယ်ရေးအတွက် အဓိကတာဝန်ရှိပြီး၊ ပြည်နယ်စောင့်တပ်ဖွဲ့များသည် သက်ဆိုင်ရာပြည်နယ်များ၏ လုံခြုံရေးအတွက် အဓိကတာဝန်ရှိသည်။
- (၂-၃) ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်ကို ပြည်နယ်များမှ အချိုးကျစေလွှတ်သော အရေအတွက်ဖြင့် ဖွဲ့စည်းရမည်။
- (၂-၄) ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်တွင် တိုင်းရင်းသားများအား ကြည်း၊ ရေ၊ လေ တပ်မတော်များ အားလုံးတွင် လုပ်သက်နှင့် အရည်အချင်းတို့ကို အခြေခံ၍ ခွဲခြားဆက်ဆံမှုမရှိဘဲ တန်းတူညီမျှ တာဝန်ပေးအပ်ရမည်။

ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်ဟုဆိုရာ၌ ဒီမိုကရေစီဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စု တပ်မတော်ကို ဆိုလိုခြင်းဖြစ်ပါသည်။ အချက်ချင်းဖြစ်ရမည်ဟု မဆိုလို။ NCA စာချုပ်၏ ဖြစ်စဉ်အရ လာမည့် ၁၀ နှစ်-အနှစ် ၂၀ ခန့်အတွင်း ဖြစ်ပေါ်လာမည့် အချက်များကို စဉ်းစားပေးကြရန် ဖြစ်ပါသည်။

၃။ လုံခြုံရေးကဏ္ဍပြန်လည်ပေါင်းစည်းရေးနှင့်ပတ်သက်၍ -

- (၃-၁) မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်တော်လှန်ရေးတပ်ဖွဲ့များ နှစ်ဦး နှစ်ဘက်လက်ခံနိုင်သည့် ဘက်စုံပါဝင်သည့် လုံခြုံရေးကဏ္ဍပြန်လည်ပေါင်းစည်းရေး လမ်းပြမြေပုံနှင့်အညီ ဆောင်ရွက်ရမည်။

ငြိမ်းချမ်းရေးဆွေးနွေးရာ၌ တပ်မတော်နှင့် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများ အကြောင်း ဆွေးနွေးကြသော်လည်း ပြည်သူ့စစ်များ၏အခန်းကဏ္ဍကို ဆွေးနွေးမှု နည်းပါးသေးသည်။ တပ်မတော်၊ တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်နှင့် ပြည်သူ့စစ်များသည် တြိဂံ၏ ထောင့်သုံးထောင့်အဖြစ် သတ်မှတ်ပြီး ဤအင်စတီကျူးရှင်းသုံးရပ်အား လုံခြုံရေးကဏ္ဍ ပြန်လည်ပေါင်းစည်းရေးတွင် ထည့်သွင်းစဉ်းစားစေလိုပါသည်။

(၇) ပါဝင်သင့်ပါဝင်ထိုက်သူများ အစုအဖွဲ့၏ တင်ပြချက်

၁။ နိုင်ငံတကာတွင် ကျင့်သုံးနေသော ကာကွယ်ရေးဖွဲ့စည်းထားမှုစနစ်များကို လေ့လာလက်ခံကျင့်သုံးပြီး၊ တခုတည်းသော ထိရောက်သည့် ကွပ်ကဲမှုရှိသည့် ပြည်ထောင်စုတပ်မတော် ထူထောင်ရန် လိုအပ်သည်။

၂။ ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်တည်ဆောက်ရေး အကျိုးစီးပွားများကို လေ့လာစဉ်းစား၍ ဆွေးနွေးကြရာတွင် တစ်ဖွဲ့ချင်း၏ ဆွေးနွေးဆောင်ရွက်သွားရန် လိုအပ်သည်။ သဘောတူညီချက်ရသည်အထိ

၃။ တိုင်းပြည်၏ တပ်မတော်ဖွဲ့စည်းမှုတွင် အမြဲတမ်းတပ်မတော် (Standing Army)၊ Military Reserve Forces နှင့် paramilitary forces များ ထားရှိမှုအားလုံးသည် ဥပဒေအရ ဖွဲ့စည်းထားမှု ဖြစ်သင့်သည်။

၄။ ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်နှင့်ပတ်သက်၍ အပြန်အလှန်ထိန်းညှိမှုအတွက် ပြည်နယ်များတွင် လက်နက်ကိုင်အစုအဖွဲ့များ အာဏာဖြန့်ခွဲပြီး ထိန်းညှိခြင်း မဟုတ်ပဲ၊ ဒီမိုကရေစီလုပ်ဟန်နှင့် အင်စတီကျူရှင်းများကို အခြေခံ၍ ထိန်းကျောင်းသွားရမည်။

၅။ အမျိုးသားလုံခြုံရေး မဟာဗျူဟာ (National Security Strategy) ရေးဆွဲသင့်ပြီး၊ ရေးဆွဲရာတွင် အန္တရာယ်ကင်းရှင်းရေး (Safety)၊ ပြည်ပဩဇာလွှမ်းမိုးမှုမှ ကင်းရှင်းသော ကိုယ်ပိုင်ပြဌာန်းခွင့် (National Autonomy)၊ အမျိုးသား ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေး (National Development) နှင့် ဒီမိုကရက်တစ်အုပ်ချုပ်မှု (Democratic Rule) စသည့်မူများကို အခြေခံသင့်သည်။

၆။ အမျိုးသားကာကွယ်ရေးမူဝါဒ (National Defense Policy) သည် နိုင်ငံရေးကင်းရှင်းမှု (Apolitical)၊ တာဝန်ခံမှု (Accountability)၊ စစ်ရေးနှင့် စီးပွားရေးအင်အား ချိန်ဆမှု (Affordability)၊ စွမ်းရည်ပြည့်ဝမှု (Capability) စသည့် မူများအပေါ်တွင် အခြေခံသင့်သည်။

၇။ အမျိုးသားလုံခြုံရေးဆိုင်ရာ အခြေခံမူဝါဒများကို အဓိကအင်အားစုများ လက်ခံခြင်းဖြင့် မည်သည့်အစိုးရအုပ်ချုပ်သည်ဖြစ်စေ နိုင်ငံတော်မူဝါဒအဖြစ် အကောင်အထည်ဖော်သွားနိုင်သည့် အခြေခံမူဝါဒဖြစ်ရမည်။

၈။ ဒီမိုကရေစီနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေးအတွက် ဆွေးနွေးအဖြေရှာမှုများတွင် အမျိုးသားလုံခြုံရေးဆိုင်ရာ စွမ်းရည်ကို ထိခိုက်ခြင်း မရှိစေရ။

၉။ အမျိုးသားကာကွယ်ရေး မဟာဗျူဟာ (National Defense Strategy)၏ Strategic Doctrine သည် ပြည်သူ့စစ်မဟာဗျူဟာ (People's War Strategic Doctrine) မှ Active Defense Strategic Doctrine သို့ ပြောင်းလဲပြီး၊ ကြည်းတပ်ကို Total Force, ရေတပ်ကို Green Water Navy Status, လေတပ်ကို Air Defense Assets များ ပိုင်ဆိုင်သောတပ်အဖြစ် တည်ဆောက်ခြင်းပြုလုပ်သင့်ပြီး၊ Joint Theatre Missile Defence (JTMD) ကို တိုးမြှင့် တည်ဆောက်သင့်သည်။

၁၀။ မြန်မာနိုင်ငံပထဝီနယ်နိမိတ်အခြေခံသော ဆက်စပ်ဧရိယာတွင်ရှိ တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင် အဖွဲ့များကိုလည်းကောင်း၊ အခြားသော လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့များ (တဖက်နိုင်ငံနယ်စပ်အပါအဝင်)ကိုလည်းကောင်း၊ ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှု ရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ (JMC) အဆင့်ဆင့် လုပ်ငန်းစဉ်များ အသေးစိတ်ညှိနှိုင်းစဉ်းစားရန် လိုအပ်သည်။

- ၁၁။ မြန်မာနိုင်ငံ ပြည်နယ်/ တိုင်းဒေသကြီးများတွင် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးစုများ ရောနှောနေထိုင်ရာ ဒေသနယ်မြေကိုအခြေခံသော တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့များအနက် NCA လက်မှတ် ရေးထိုးပြီးသည့်အဖွဲ့နှင့် လည်းကောင်း၊ NCA လက်မှတ်မထိုးရသေးသောအဖွဲ့နှင့်လည်းကောင်း၊ ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ (JMC) အဆင့်ဆင့်လုပ်ငန်းစဉ်များကို အသေးစိတ်ညှိနှိုင်းစဉ်းစားရန် လိုအပ်ပါသည်။
- ၁၂။ လုံခြုံရေးကဏ္ဍပြုပြင်ပြောင်းလဲခြင်း (Security Sector Reform) သည် အမျိုးသား လုံခြုံရေးဆိုင်ရာ အခြေခံမူဝါဒများ၊ အမျိုးသားလုံခြုံရေးဆိုင်ရာ မဟာဗျူဟာနှင့် ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်ဆိုင်ရာ အခြေခံမူတိုအပေါ် အခြေခံရမည်။
- ၁၃။ ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်၏ ဘတ်ဂျက်၊ လူအင်အား၊ လက်နက်တပ်ဆင်မှုနှင့် အခြားလုံခြုံရေးဌာနများ စုဖွဲ့မှုတို့သည် အမျိုးသားလုံခြုံရေးဆိုင်ရာ အခြေခံမူများနှင့် အမျိုးသားလုံခြုံရေးဆိုင်ရာမဟာဗျူဟာတို့အပေါ် အခြေခံရမည်။
- ၁၄။ လုံခြုံရေးကဏ္ဍပြုပြင်ပြောင်းလဲခြင်း (Security Sector Reform) သည် ရေရှည်တည်တံ့ ခိုင်မြဲသော ငြိမ်းချမ်းရေးကို အထောက်အကူပြုသဖြင့် ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်တွင် integration လုပ်သင့်သည်။
- ၁၅။ လုံခြုံရေးကဏ္ဍပြုပြင်ပြောင်းလဲသည့် DDR/SSR လုပ်ငန်းများ လုပ်ဆောင်ရာတွင် အချိန်ယူ၍ တဖြည်းဖြည်း လုပ်ဆောင်သင့်သည်။ တိုင်းရင်းသားများ၏ Identity ကို အလေးထား ထည့်သွင်းစဉ်းစားသင့်သည်။
- ၁၆။ လုံခြုံရေးကဏ္ဍဆိုင်ရာဆွေးနွေးချက်များ ချောမွေ့စေရန် ဖြစ်နိုင်ချေရှိသော ဆန်းစစ်ချက် (Realistic Assessments)၊ ဘုံနားလည်မှု သဘောတရား (Common Understanding of SSR) နှင့် ဘုံသုံးစကားလုံးများ (Common Terminologies of SSR) ပေါ်ထွက်လာစေရေးအတွက် ကြိုတင်ပြင်ဆင်မှုများ (pre-negotiation activities) များ ထားရှိရန်လိုအပ်သည်။
- ၁၇။ Multi-stakeholders များနှင့် ပညာရှင်များပါဝင်သော SSR-DDR Studies Group ထားရှိသင့်သည်။ ထိုလေ့လာမှုများမှတစ်ဆင့် နှစ်ဘက်လက်ခံသော SSR-DDR လုပ်ငန်းစဉ်များ ပေါ်ထွက်လာစေရန် အကြံပြုမှုများ လုပ်ဆောင်သင့်သည်။
- ၁၈။ ပြည်ထောင်စုငြိမ်းချမ်းရေးညီလာခံတွင် လုံခြုံရေးကိစ္စများကို ဆွေးနွေးရာတွင် ကျယ်ပြန့်သော နည်းပညာအခြေခံ လုံခြုံရေးဆိုင်ရာ အကြောင်းအရာများထက် လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခများကို ချုပ်ငြိမ်းရန် အဓိကကျသော အခြေခံမူဆိုင်ရာ အချက်များကို ဆွေးနွေးသင့်သည်။